

Maqasid Syariah Dalam Mengekang Zina

Oleh : Dr. Adibah Bahori
(Pensyarah Kanan ACIS UiTM
Kampus Rembau)

Pengenalan

Islam adalah cara hidup yang sempurna dan komprehensif. Allah s.w.t telah menurunkan syariatnya yang wajib dipatuhi bagi membimbing manusia dalam melaksanakan tanggungjawabnya sebagai khalifah di muka bumi ini. Terdapat tujuan atau objektif tertentu di sebalik setiap pensyariatan yang telah diturunkan. Tujuan atau objektif inilah disebut sebagai maqasid.

Walaupun kehidupan berubah dan tamadun bertambah maju seiring dengan peredaran masa, namun syariat Ilahi tetap bertepatan untuk memenuhi keperluan hidup manusia dalam mencapai kebahagiaan di dunia dan akhirat.

Matlamat umum syariah adalah untuk menjaga maslahat (keperluan, kepentingan dan kesejahteraan) manusia serta mencegah dan membentasi kerosakan dan perkara-perkara yang membawa kepada kehancuran dalam kehidupan di dunia dan seterusnya di akhirat kelak.

Maqasid Syariah dalam Hidup

Perbincangan ini telah dihuraikan oleh para ulama, antaranya Imam al-Ghazali, Imam 'Izzuddin bin Abdul Salam, Imam al-Shatibi dan juga ulama kontemporari seperti Ibn 'Ashur. Daripada matlamat umum ini, para ulama telah menggariskan maqasid syariah iaitu tujuan dan objektif syariah yang merangkumi perkara-perkara yang ingin di-

pelihara melalui pelaksanaan syariah dan hukumnya.

Memelihara keturunan (hifz nasl) merupakan salah satu daripada lima objektif pensyariatan hukum (maqasid syariah) di dalam Islam. Pemeliharaan keturunan mengikut maqasid syariah melalui dua bentuk iaitu kawalan dan pencegahan. Bentuk kawalan bagi memelihara keturunan adalah melalui pensyariatan perkahwinan dan meletakkan undang-undang yang terperinci manakala bentuk pencegahan Islam telah mengharamkan khalwat, zina serta perbuatan sumbang di luar nikah.

Kaedah Asas dalam Menjaga Keturunan

Islam menggalakkan mereka yang berkemampuan supaya berkahwin. Galakan berkahwin ini didatangkan oleh Allah dan Rasulnya dalam berbagai bentuk;

i) Dalam bentuk penjelasan bahawa perkahwinan merupakan salah satu daripada sunnah para nabi-nabi terdahulu. Allah SWT berfirman yang bermaksud: "Dan demi sesungguhnya! Kami telah mengutus rasul-rasul sebelummu, dan Kami jadikan untuk mereka isteri-isteri dan zuriat keturunan. Dan tiadalah sebarang kuasa bagi seseorang rasul untuk mendatangkan sesuatu mukjizat melainkan dengan izin Allah. Tiap-tiap satu tempoh dan waktu ada baginya perkara dan hukum yang telah ditentukan oleh "Suratan Azali" (al-Qur'an, ar Radd 13:38).

ii) Dalam Bentuk Jaminan Sosial

Melalui perkahwinan dapat menutup pandangan daripada melihat perkara-perkara haram yang menggerakkan nafsu ke arah kemaksiatan yang akan merosakkan individu dan masyarakat.¹ Perkara ini dijelaskan oleh Rasulullah s.a.w. melalui sabdanya yang bermaksud; "Daripada Abdullah katanya, telah bersabda Rasulullah s.a.w kepada kami, wahai para pemuda, barangsiapa di antara kamu sekalian yang telah cukup persediaan untuk berkahwin, maka kahwinlah. Sesungguhnya perkahwinan itu akan lebih menutup pandangan dan lebih menjaga kesucian faraj. Dan bagi sesiapa yang belum mampu hendaklah ia berpuasa, kerana padanya perisai.³

Malah Islam juga telah meletakkan hukum hakam yang teliti dan rapi demi menjaga masalah keturunan manusia antaranya; a) Islam menegakkan hukum hakam tentang perkahwinan bermula dengan pemilihan pasangan, akad, hubungan suami isteri dan anak-anak serta pendidikan mereka, hubungan kekeluargaan dan penceraian. b) Islam juga mengharamkan perlakuan zina, bersekedudukan, liwat, rogol dan fawahish (perkara keji) seperti perbuatan lucah, celaan, mencabul kehormatan dan sebagainya. Bukan itu sahaja, bahkan Islam turut menyekat jalan-jalan ke arahnya seperti pengharaman mendedahkan aurat, khalwat, pergaulan bebas dan keperluan meminta izin apabila masuk ke rumah atau ruang peribadi seseorang.

Perkahwinan Memelihara Keturunan

Islam juga sangat mementingkan institusi kekeluargaan yang merupakan satu keperluan asas kepada fitrah

manusia. Islam telah menggariskan beberapa perkara bagi memelihara keturunan antaranya ialah melalui perkahwinan, tanggungjawab kekeluargaan serta batasan pergaulan bagi perhubungan berlainan jenis. Hal ini telah dinyatakan oleh al-Ghazali² yang meletakkan anak sebagai faedah utama akan diperolehi melalui perkahwinan dan menjadi aset terpenting bagi mengekal dan memperkembangkan keturunan manusia.

Kedua; dengan perkahwinan mampu menjaga keturunan dengan menanamkan unsur-unsur keimanan di dalam jiwa individu dan menyelamatkan keturunan daripada dipengaruhi oleh anasir-anasir yang merosakkan keislamannya. Kedua-dua aspek ini mesti berada dalam satu rangkaian dan berjalan seiring agar tidak berlaku kepincangan di dalam proses perkembangan keturunan manusia. Proses memperkembangkan zuriat ini tidak boleh dilakukan melalui cara lain selain daripada perkahwinan.



Penjagaan Keturunan Melalui Aspek Pencegahan

Bagi memelihara nasab atau keturunan, Islam telah meletakkan beberapa kaedah asas sebagai pencegahan, antaranya ialah larangan Allah s.w.t. daripada perbuatan mendekati zina. Jika dilihat dari aspek maqasid syariah, jenayah zina adalah salah satu bentuk pencabulan kerana merosakkan pemeliharaan keturunan yang mengakibatkan pencampuran nasab atau merosakkan keturunan. Bahkan ia mengundang gejala sosial yang lebih ketara jika tidak ditangani diperingkat awal iaitu kesalahan khalwat.

Khalwat adalah bermaksud pengasingan diri di tempat-tempat yang terpencil dan tersembunyi oleh lelaki dan perempuan yang tidak berkahwin atau

berada berdua-duaan di dalam keadaan yang sumbang di tempat-tempat yang terpencil atau tersembunyi di antara lelaki dan perempuan yang tidak bernikah.⁴ Lanya merupakan pemula kepada kesalahan jenayah Syariah yang berkaitan seksual seperti mukaddimah zina, persetubuhan luar nikah dan seterusnya hamil luar nikah.^{5,6} Khalwat juga sebagai satu kesalahan merujuk kepada perbuatan bersunyi-sunyian antara lelaki dan perempuan yang bukan suami-isteri.

Menurut Siti Hajar dalam bukunya 'Bimbingan pendidikan seksual untuk remaja Islam' seseorang yang terjebak dengan seks bebas, kebanyakannya adalah ekoran daripada berkhalwat atau duduk bersunyi-sunyian antara lelaki dan perempuan. Secara psikologi, lelaki dan perempuan yang bukan mahram yang sedang berdua-duaan akan mudah mengalami total refleksi, iaitu keadaan di mana seorang wanita tidak mampu berbuat apa-apa pada saat lelaki terdorong melakukan hubungan seksual dengannya.⁷ Al-Quran memberi peringatan yang agak keras tentang larangan mendekati perbuatan yang boleh membawa kepada perzinaan, termasuk khalwat.

Institusi Kekeluargaan Asas Keta- maduanan

Dengan itu menjaga keturunan bermaksud menjaga kesucian dan keselamatan keturunan manusia dari segi rohani dan jasmani daripada sebarang perkara yang memudaratkan dan memperkembangkannya menurut disiplin yang telah ditetapkan oleh syarak. Oleh itu Islam menekankan proses memperkembangkan keturunan ini bukan hanya dari segi kuantitinya sahaja tetapi berusaha melahirkan umat Islam yang mempunyai





kualiti keimanan dan ketaqwaan yang tinggi kepada Allah s.w.t.. Dengan itu tepatlah kenyataan yang dikemukakan oleh Ibn cAsyur bahawa penyusunan yang baik dalam institusi kekeluargaan merupakan asas kepada ketamadunan sesuatu umat. Maka menerusi perkahwinan akan lahir zuriat yang sah, manakala perbuatan zina pula mengakibatkan lahir anak zina atau lahir anak di luar nikah dan menimbulkan pelbagai implikasi perundangan dari segi hak dan kedudukan sebagai anak tak sah taraf menurut undang-undang negara. Fenomena buang bayi di negara ini juga dikaitkan dengan perbuatan zina, hamil luar nikah dan kelahiran bayi yang tidak diinginkan.

RUJUKAN

1. Ibn Qayyim al-Jauziyyah (t.t), al-Jawab al-Kafi, Beirut: Dar al-Fikr, hlm 159
2. al-Ghazali 1990, Ihya cUlum ad-Din, Cetakan 1, Juz 2, Beirut: Dar al-Khair, hlm. 75.
3. Sahih Bukhari, 2002, Terjemahan H. Zainuddin Hamidy dan lain-lain. Jil. iv, Bab al-Nikah. Singapura; Dar al-Fajr Publishing House, Hlm. 7-8.
4. Ainul Bashirah Ismail, Zuliza Mohd Kusrin, Mat Noor Mat Zain. Kesalahan Khalwat dan Perbuatan Tidak Sopan dan Hukumannya Menurut Islam. Jurnal Hadhari 4 (2) (2012) 65 – 88.
5. Siti Zubaidah Ismail. 2016. The legal perspective of khalwat (close proximity) as a shariah criminal offence in Malaysia. *Pertanika J.Soc.Sci.& Hum*, 24(3):905-917.
6. Ramizah Wan Muhamad. 2015. Khalwat as a moral crime in Malaysia: issues and realities. *Journal of Islam, Law and Judiciary*.1(2):1-25.
7. Siti Hajar Haji Ibrahim. 2002. Bimbingan pendidikan seksual untuk remaja Islam. Kuala Lumpur: Pustaka Jiwa.